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انسان با آنکه از فقر هویتی رنج می برد و تنها راه رهایی آن است که به خداوندغنی 
حمیــد پیوند بخورد)فاطر، آیــه 15(، با این همه برخی ها به چیزهایی که مال دنیا و 
زینت آن است دلبسته می شوند و گمان می کنند که دارا هستند، در حالی که دارایی 
حقیقی و واقعی آن چیزی است که از انسان جدا نشود نه آن چیزی که با یک حرکت 

کوچک، اصل و شاخه آن از میان می رود.
وقتی خود انســان در دنیا همانند یک بادکنک اســت که با یک سوزن حوادث به 
سادگی می ترکد و از میان می رود، نباید اینقدر به خود و دنیا و دارایی های دنیا دلبسته 

و وابسته شود.
اگر بخواهیم واقعا بدانیم که چه داریم و چه نداریم باید به خودمان مراجعه کنیم 
که با پیوند با خدا و خدایی شــدن چه کسب کرده ایم؛ زیرا آنچه شاکله ما را تشکیل 
می دهد همان چیزی اســت که با خود در قیامت داریم و بهشت و دوزخ خودمان هم 
همان چیزی است که خودمان می سازیم و در حقیقت خودمان بهشت و دوزخ خودمان 
هســتیم. از این روآتش دوزخ در درون ماســت)همزه، آیات 6 و 7 ( که همان تعلقات 
باطل دنیوی است)همزه، آیه 2( و بهشت واقعی نیز همان نورانیت درونی است که در 

دنیا با ایمان و عمل صالح کسب کرده ایم.)حدید، آیات 12 و 13(.
برای قضاوت در باره خودمان و دیگران که دارا و ندار هستیم باید به میزان متاله 
شدن یا شیطنت خودمان مراجعه کنیم. البته قضاوت نهایی، در آخرت انجام می گیرد؛ 
؛ِ دارا و ندار  چنانکه امیرمومنان علی)ع( می فرماید: »الغِْنَی وَالفَْقْرُ بعَْدَ العَْرْضِ عَلیَ الَلّ

پس از عرضه بر خداوند معلوم و مشخص می شود.«)نهج البلاغه، حکمت 452(.

در آیات قرآن نســبتی میان نماز و انفاق بیان شده که بسیار جالب و شگفت انگیز 
است.هر چند خداوند در آیاتی چون آیات نخست سوره بقره از نوعی ارتباط میان آن 
دو ســخن به میان آورده ؛ ولی در آیات ســوره معارج از یک ارتباط تنگاتنگ علی و 
معلولی ســخن گفته که چیزی شــبیه متغیرات است بگونه ای که تغییر یکی موجب 

تغییر دیگری می شود.
خداوند در سوره معارج ضمن بیان خصوصیات طبیعی انسان می فرماید:قطعا آدمی 
حریص و ناشکیبا آفریده شده؛ هنگامی که صدمه  و شری به او رسد عجز و لابه کند و 
چون خیر و مالی به او رسد بخل ورزد. مگر نماز گزاران؛ همان کسانی که بر نمازشان 
پایداری می کنند و همانان که در اموالشــان حقّی معلوم اســت برای سائل و محروم.

)معارج، آیات 19 تا 25(.
از این آیات به دست می آید که نمازگزاری موجب تغییر خصوصیات و صفات انسانی 
می شــود به طوری که خصوصیاتی چون هلوع و جزوع و منوع بودن )حریص بودن و 
جزع ورزی وبخل( انســان تغییر می یابد و اودر مســیر درست قرار می گیرد و حتی از 
اموال خویش می گذرد و اهل انفاق و احســان و ایثار می شــود. بنابراین نمی توان نماز 
را تنها یک عمل عبادی صرف و یک مناجات با خدا دانســت ؛ زیرا تاثیر آن در حوزه 
اخلاق و رفتار بویژه رفتار اجتماعی محســوس و ملموس است. اگر بخواهیم نمازگزار 
واقعی را بشناسیم باید ببینیم که آیا این صفات طبیعی در او تغییر کرده و به اصلاح 
انجامیده یا نه؟ اگر تغییر یافته بدانیم که واقعا نمازگزار است؛ زیرا تغییر خلق و خو و 
پرهیز از گناه و منکرات و انجام واجبات مالی و ادای حقوق مالی دیگران خود نمادی 

از تغییر  و ظهوری از نمازگزاری است.

بسم الل الرحمن الرحیم
حضرت یعقوب به پسرانش گفت: »لَا تدَْخُلُوا مِن باَبٍ وَاحِدٍ وَادْخُلُوا 
قَةٍ« )یوسف/67( اگر به دنبال یوسف در شهر می روید،  تَفَرِّ مِنْ أبَوَْابٍ مُّ
از یک در وارد نشوید و از درهای مختلف وارد شوید. تمام جوان های 
ما یوســف هستند و اگر بخواهیم اینها را داشته باشیم، نمی شود از 

یک راه وارد شد. باید از تمام امکانات استفاده کنیم.
امروزه فضای مجازی، شــبکه ها، ماهواره ها، سایت ها، اینترنت و 
تلفن هــای همراه هر کدام یک راه جدید ارتباطی اســت، که مورد 

استفاده عموم مردم خصوصاً نسل نو می باشد.
خداوند در قرآن کریم می فرماید: »وَمَا أرَْسَلنَْا مِن رَّسُولٍ إلَِاّ بلِسَِانِ 
قَوْمِهِ« )ابراهیم/4( ما هیچ پیامبری را، جز به زبان قومش، نفرستادیم 
و امروز فضای مجازی، زبان نسل جوان است و بسیاری از اطلاعات 

خود را از این فضا کسب می کند.
ةٍ«  ااسْــتَطَعْتُم مِّن قُوَّ وا لهَُم مَّ قرآن به مومنان می فرماید: »وَ أعَِدُّ
)انفال/60( در مقابل دشــمن هر چه می توانید ابزار و امکانات آماده 
کنید. در حال حاضر دشمن از ابزار فضای مجازی برای نفوذ و سیطره 
و سلطه فرهنگی استفاده می کند، ما هم باید از این فضا برای تبلیغ و 
ترویج فرهنگ و معارف قرآن و اهل بیت)علیهم السلام( استفاده کنیم. 

شما فرض کنید یک دیوار در خیابان است که هر کس می تواند 
اعلامیه اش را بچســباند. اگر مذهبیون از این دیوار استفاده نکنند، 
قطعاً کســانی که قصد و نیتشان تخریب و ضربه زدن به مذهب و 

دین است، از این دیوار استفاده سوء می کنند. 
ضرورت بهره گیری حداکثری از امکانات پیشرفته

اولیای خدا از هر فرصتی به بهترین نحو اســتفاده می کردند. ما 
چقدر تا به حال  توانسته ایم از فضای مجازی استفاده کنیم و نکردیم؟  
برای عبادت، ماه رمضان یک فرصت اســت، برای معاد، استفاده از 
بهار یک فرصت است، برای نزول آیات، شأن نزول یک فرصت است، 
فضای مجازی نیز برای تبلیغ و ترویج معارف دین یک فرصت است.

در احادیث می خوانیم: »الفرصةُ ســریعةُ الفَوتِ بطَئیةُ العَودِ!« 
ةً«  )بحــار/ج78/ص113( و: »بـَـادِرِ الفُْرْصَــةَ قَبْلَ أنَْ تکَُــونَ غُصَّ
)نامه31نهج البلاغه( فرصت زود می رود و دیر می آید و چه بسا اصلًا 

به دست نیاید. پس پیش از آنکه غصه بخورید از آن بهره بگیرید.
باید بدانیم با علم و تکنولوژی نمی شــود مخالفت کرد. امام)ره( 
وقتی از پاریس به بهشــت زهرا)س( آمدند. فرمودند: ما با ســینما 
مخالف نیســتیم، با فیلم بد مخالف هســتیم. امروز فضای مجازی 
به عنوان یک ابزار در دســترس همه و بویژه جوانان اســت. ابزاری 
کم هزینه، سریع، فرامرزی، جذاب و دوطرفه که در واقع یک فرصت 
خوب اســت. عکس، فیلم، صوت، متن، و همه نوع محتوایی در آن 
امکان ارسال و استفاده دارد. شرایطی پیش آمده که ما نیز باید از 

آن استفاده کنیم.
یکی از اعمال عمره و حج، ســعی بین کوه صفا و مروه در کنار 
مسجدالحرام است که حاجی باید هفت بار این مسیر را طی کند. 
پیش از اسلام، روی کوه صفا یک بت و روی کوه مروه بت دیگری 
قرار داشــت. در زمان پیامبر، مسلمان ها گفتند: چون روی این دو 
کوه بت است، ما سعی را انجام نمی دهیم. آیه نازل شد که نگوئید 
چون بت اســت، ما نمی رویم. بلکه بروید و با حضور خودتان شعائر 
فَا وَالمَْرْوَةَ مِن شَعَائرِِ اللـَّــهِ  فَمَنْ حَجَّ  الهی را تقویت کنید: »إنَِّ الصَّ

فَ بهِِمَا« )بقره/158(  وَّ البَْیْتَ أوَِ اعْتَمَرَ فَلَا جُنَاحَ عَلیَْهِ أنَ یطََّ
در فضای مجازی، هم می شود کار حق انجام داد، هم کار باطل! 
اگر دانشــمندان، اساتید دانشگاه، علماء، طلاب فاضل، فرهنگیان، 
دانشجویان و اهل فرهنگ، فضای مجازی را از حق پر کنند، قطعاً 

حضور باطل در این فضا کم رنگ تر خواهد شد. 
خــود من، به این امر معقتد هســتم و در این زمینه قدم هایی 
برداشــته ام. در حال حاضر دوستان و همکاران ما در تلاشند تا از 
امکانات فضای مجازی به نحو مطلوب در جهت تبلیغ و ترویج معارف 
قرآنی اســتفاده کنند. پایگاه اینترنتی وجود دارد که از طریق آن 

عده ای با مقاصد شیطانی به دنبال ارائه و ترویج باورها و رفتارهای 
ــیَاطِینَ لیَُوحُونَ إلِیَ  انحرافی هســتند. قرآن می فرماید: »وَإنَِّ الشَّ
أوَْلیَِائهِِمْ« )انعام/121( شــیطان بــه ذهن افراد می اندازد که چنین 

کاری بکنند و وسوسه ها از شیطان است.
و عده ای به دنبال سلب آرامش و آسایش از مردم هستند و هدف 
اصلی شان ایجاد آشوب در جامعه است. اینان با پخش برخی فیلم ها 
و تصاویر واقعی و ســاختگی در صدد از بین بردن فضای وحدت و 
همدلی و اعتماد و صداقت بین مردم و مســئولین هستند تا از آب 
گل آلودی که خود ایجاد می کنند، ماهی تفرقه و ضربه زدن به دین 

و نظام را بگیرند. 
قرآن کریم می فرماید: »فَأخَْرَجَ لهَُمْ عِجْلًا جَسَدًا لهَُّ خُوَارٌ فَقَالوُا هَـذَا 
إلِـَهُکُمْ وَإلِـَهُ مُوسَی« )طه/88( سامری برای آنان مجسّمه گوساله ای 
که صدایی همچون صدای گوساله )واقعی( داشت پدید آورد؛ پس )به 
یکدیگر( گفتند: »این خدای شما و خدای موسی است.« آری! افرادی 
همچون سامری با بهره گیری از ابزار هنر و زرق و برق و سر و صدا 
می خواهند کاری کنند که مردم غافل شده و از موسی دور شوند. 

بایدها ونبایدها در فضای مجازی
بر این اساس باید برای ارائه  و تولید محتوا در این فضای پیچیده 
مسایلی را در نظر گرفت. باید بدانیم این فضا و استفاده کنندگان از 
آن چــه حقوقی دارند و چه ملاحظاتی را باید مورد توجه قرار داد. 

براساس آیات قرآن:
* اولیــن حق مردم )در فضای مجازی(آن اســت که مطالب و 
اخبار به شکل صحیح و مستند در اختیار آنان قرار گیرد، نه براساس 

* مسأله  دوم اینکه هر محتوایی باید به اهلش گفته شود. چون 
همه  مردم ظرفیت هر محتوایی را ندارند. موسی)ع( پیامبر اولوالعزم 
بود، اما در ماجرای همراهی با خضر نشان داد که ظرفیت و تحمل 
دیدن و شنیدن همه چیز را ندارد. قرآن می گوید همه  مردم ظرفیت 
یکسان ندارند: »لَا تسَْألَوُا عَنْ أشَْیَاءَ إنِ تبُْدَ لکَُمْ تسَُؤْکُمْ« )مائده/101(  
بر این اساس خبر و مطلبی را نقل نکنیم که امنیت فکری و روانی 

جامعه به هم بخورد.
* نکته دیگر اینکه مســایل و مطالب، به روز و به موقع باشــد. 
تقریباً چهل سال پیش در کتابی، ماجرای جالبی را خواندم. شخصی 
برف های خانه اش را در منزل همسایه ریخته بود. همسایه شکایتش 
را به دادگاه برده و در تابســتان حکم صادر شــده بود که برف های 
ریخته شده را برگرداند. زمانی که همه  برف ها آب شده بود. نوشدارو 

بعد از مرگ سهراب! 
نْ  قرآن در ماجرای فرار موسی از مصر می فرماید: »وَجَاءَ رَجُلٌ مِّ
أقَْصَی المَْدِینَةِ یسَْعَی« )قصص/20( وقتی دربار فرعون تصمیم گرفت 
موسی را بگیرند و او را بکشند. شخصی با سرعت به شهر آمد و این 

به زیان خود شما، یا پدر و مادر و نزدیکان شما بوده باشد! این بدین 
معناست که در درج اخبار و مطالب قبل از رعایت مصالح شخصی، 

خدا را در نظر بگیریم. 
* باید مواظب بود به افراد بی گناه آسیبی نرسد و با آبروی اشخاص 
بازی نشود. شنیده ام که در سایت ها تصاویر و فیلم هایی از افراد معروف 
و غیرمعروف بدون در نظر گرفتن حریم خصوصی و شــخصی افراد 
دست به دست می شود. قرآن می فرماید: »أنَ تصُِیبُوا قَوْمًا بجَِهَالةٍَ« 

)حجرات/6( مبادا به گروهی از روی نادانی آسیب برسانید!
* باید مراقب باشــیم مطلبی که منتشر می کنیم، بازتاب منفی 
نداشته باشد و مورد سوء استفاده و بهره برداری غلط قرار نگیرد. قرآن 
می فرماید:  »یاَ أیَهَُّا الذَِّینَ آمَنُوا لَا تقَُولوُا رَاعِنَا وَقُولوُا انظُرْناَ وَاسْمَعُوا« 
)بقره/104( ای افراد باایمان! )هنگامی که از پیغمبر تقاضای مهلت 
بــرای درک آیات قرآن می کنید،( نگوئیــد: »راعنا«؛ بلکه بگوئید: 
»انظرنا«. )زیرا کلمه اول، هم به معنی »ما را مهلت بده!« اســت و 
هم به معنای »ما را تحمیق کن!«؛ و دستاویزی برای دشمنان است.( 

* امام صادق)ع( فرمود: اگر یک چیزی از من شنیدید، با قرآن 
تطبیــق کنید، اگر طبق قرآن بود، از ماســت. اگر یک چیزی از ما 
نقل شد که ضد قرآن بود، قبول نکنید. حدیث را باید تحقیق کرد. 
احادیث دروغ بســیار اســت. وقتی آیه نازل شد که بعضی از مردم 
جانشــان را در راه خدا فدا می کنند: »وَمِنَ النَّاسِ مَن یشَْرِي نفَْسَهُ 
ابتِْغَاءَ مَرْضَاتِ اللـَّــهِ« )بقره/207( معاویه گفت هر کس بگوید این 
حدیث در شــان ابن ملجم است، من به او جایزه می دهم. از معاویه 
پول گرفتند و آیه ای که در شــأن حضرت علی)ع( نازل شده است، 

گفتند: درباره  ابن ملجم است.
* فضای مجازی مانع فضای حقیقی نشــود. چنان سرگرم کار 
در این فضا نشــویم که از خانه و خانــواده و رفتن به نماز جماعت 
و جمعه غافل شــویم. بدانیم ارتباطی که از طریق فضای مجازی با 
یکدیگر برقرار می کنیم، حکم دید و بازدید حضوری و ملاقات چهره 

به چهره  و صله ارحام را ندارد. 
* و نکته آخر اینکه باید خط قرمزها را حفظ کنیم و قداست ها 
لَ عَلیَْنَا بعَْضَ  را نشکنیم. خداوند درباره پیامبرش می فرماید: »وَلوَْ تقََوَّ
نْ أحََدٍ  الْقََاویِلِ لَخََذْناَ مِنْهُ باِلیَْمِینِ ثمَُّ لقََطَعْنَا مِنْهُ الوَْتیِنَ فَمَا مِنکُم مِّ
عَنْهُ حَاجِزِینَ« )حاقه/44-47( اگر او سخنی دروغ بر ما می بست، او 
را با قدرت می گرفتیم و رگ قلبش را قطع می کردیم و هیچ کس از 
شما نمی توانست از )مجازات( او مانع شود! آری! حفظ خط توحید و 
مقدسات الهی و دینی چنان اهمیتی دارد که پیامبر محبوب خداوند 

به خاطر آن تهدید به مجازات می شود.
در پایان هم خطاب من با کســانی است که تولید کننده مسایل 
انحرافی هستند. کسانی که با قصد و نیت شوم خویش در صدد برهم 
زدن آرامش جامعه و مردم هستند. کسانی که اخباری را در فضای 

مجازی منتشر می کنند که در جامعه ولوله می اندازد.

فعالیتدرفضایمجازی
ازمنظرقرآن

بحث فضای مجازی و روش های نوین ارتباطی از مسایل مهمی است 
که امروزه از منظرهای متعدد مورد بررسی و نقد است. با توجه به سرعت 
بالای گسترش این فضا و امکانات آن، شاید کمتر کسی از جنبه  دینی به 
این موضوع توجه کرده است. حجت الاسلام قرائتی در یادداشتی برای 
باشگاه خبرنگاران با نگاهی قرآنی به فضای مجازی، نحوه  استفاده و 

شرایطی که باید بر این فضا حاکم باشد را تشریح کرده است.

)بدان ای ســالک راه خدا!( اشخاصی هستند که غرقاب دنیا آنها را از 
فکر اصلاح به دور نگهداشته و غرور دنیا سر تا پای آنان را فرا گرفته است. 
من خود چنین اشخاصی را در اهل علم اصطلاحی دیده ام، و اکنون بعض 

آنها در قید حیاتند و ادیان را هیچ و پوچ می دانند.
پسرم! توجه کن که هیچ یک از ما نمی تواند مطمئن باشد که به این 

دام شیطانی نیفتد.
عزیزم، ادعیــه ائمه معصومین)ع( را بخوان و ببین که )چگونه آنان( 
حسنات خود را سیئات می دانند، و خود را مستحق عذاب الهی می دانند، 

و به جز رحمت حق به چیزی نمی اندیشند. )1(
ـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

1- صحیفه امام، ج 20، ص 437، نامه 1366/9/28

محمدبن ابی عمیر از شاگردان خاص و مورد اطمینان امام موسی بن 
جعفر)ع( و امام رضا)ع( و امام جواد)ع( بود.

او بــا اینکه فقیه و زاهــد و عابد و محدث و از فقهای عالی مقام بود، 
تجارت نیز می کرد، و از این راه معاش خود را تامین می نمود.

شــخصی ده هزار درهم بدهکار ابن  ابی عمیر شد. روزی این شخص 
اموالش را از دست داد و فقیر شد و دیگر چیزی نداشت تا بدهکاری خود 
را ادا کند. خانه خود را به ده هزار درهم فروخت و آن مبلغ را برداشت و 

نزد ابن ابی عمیر آمد و گفت: بدهکاری خود را آورده ام.
ابن ابی عمیر به او گفت: این پول را از کجا آورده ای؟ آیا به تو ارث رسیده 
اســت؟ گفت: نه، عمیر گفت: آیا کسی این پول را به تو بخشیده؟ گفت: 
نه، خانه ام را فروخته ام تا قرض خود را ادا کنم. ابن ابی عمیر گفت: ذریج 
بن محاربی نقل کرد که امام صادق)ع( فرمود: لایخرج الرجل عن مسقط 
راســه بالدین، ارفعها فلا حاجهًْ لی فیها« انسان به خاطر پرداخت وامش، 

از خانه اش بیرون نمی رود، این پول را بردار و ببر، نیازی به آن ندارم. )1(
ـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

1- سفینهًْ البحار، ج 1، ص 314

پرسش:
مفهوم ربا چیست و از منظر آیات وروایات چرا ربا حرام است؟

پاسخ: 
ربا به معنی زیادی گرفتن در وام یا معامله است. پولی را شخصی وام می دهد 
و بیشــترش را می گیرد، جنســی را می دهد و از همان جنس، مقدار بیشــتری 

دریافت می کند.
در حدیثــی می خوانیم: »لو کان الرّبا حلالًا لتــرک النّاس التّجارات« )بحار 

الانوار، ج 100، ص 119(
اگر ربا حلال باشد، مردم کسب و کار را رها می کنند.

امام رضا علیه السلام فرمود: اگر ربا شایع شود، راه وام و قرض الحسنه دادن 
بسته می شود. )الحیاه، ج 4، ص 334(

گرفتن پول اضافه بدون انجام کار مفید یا مشــارکت در تولید، نوعی ظلم و 
سبب پیدایش دشمنی و قساوت می شود.

گاهی بدهی های تصاعدی ربا دهنده، او را ورشکسته و مجبور به قبول انواع 
ذلتّ ها و اسارت ها می کند.

ربا در همه ادیان حرام اســت در سوره  نساء، آیه 161 می خوانیم: »و اخذهم 
الرّبــا و قد نهوا عنه« یهودیان با اینکه از ربا نهی شــده بودند، باز ربا می گرفتند. 
تهدیدهایــی که در قرآن برای ربا گرفتن و پذیرش حاکمیت طاغوت آمده حتی 

برای قتل و ظلم و شرابخواری و زنا نیامده است.
انفاق، دادن بلاعوض است و ربا، گرفتن بلاعوض.

انفاق، محبّت آور و ربا کینه آور است.
معمولا از مردن انفاق کننده مردم عزادار می شــوند و از مرگ رباخوار مردم 

شادند.
در قرآن هیچ گناهی به غیر از ربا، اعلام جنگ با خدا شــمرده  نشــده است. 

)بقره ـ 279(
پیشرفت غرب به خاطر علم و صنعت است نه به خاطر رباخواری و وجود ربا 

در سیستم اقتصادی آنها.
خداونــد قول داده که ربا را محو کنــد؛ ولی انفاق و صدقات را افزایش دهد: 
»یمحــق الّل الرّبا و یربی الصّدقات« )بقره، 276( کلمه »محق « به معنای نقصان 
تدریجی است. »مُحاق« به ماه گفته می شود که در شب های آخر، آن چنان نورش 
کم می شود که دیده نمی شود. مراد از »یمحق الّل الرّبا« آن است که خداوند برکت 

و آثار خوبی که باید مال داشته باشد، از رباخوار می گیرد.
امام باقر علیه الســلام فرمود: خبیث ترین درآمدها، رباخواری است. )کافی، 

ج 5، ص 147(
همچنین در روایت آمده اســت: رباخوار در قیامت همچون دیوانگان محشور 

می شود. )تفسیر درالمنثور، ج 2، ص 102(
حضــرت علی)ع( فرمود: رباخوار را باید توبه دهنــد، همچنان که افراد را از 

شرک توبه می دهند.
در نظام ربوی، سعادت و محبت و امنیت نیست، تکاثر و انتقام هست. اغنیا 
و اموالشان مورد نفرین و ناله  فقرایند. کینه و توطئه سرقت هر لحظه رباخواران 
را تهدید می کند. اشخاص رباخوار هم ضامن مالی هستند که به ربا گرفته و هم 
زندگی و لقمه شــان را حرام کرده اند و عبادتشــان را باطل و حرص و طمع را بر 

خود حاکم کرده اند.
آنها در محاسبات خود تنها، به ذخیره  دنیوی می نگرند؛ اما اشخاص مؤمن و 
کسانی که اهل نماز و زکاتند، توجه به  ذخیره  اخروی دارند. »اقاموا الصّلاه و آتوا 
الزکاه لهم أجرهم عند ربهّم« )بقره ـ 277( کلمه  »عند ربهّم « نشانه  مقام و پاداش 
ماندگار است چون؛ خدا ثابت است، چیزهایی هم که مربوط به خدا و رنگ الهی 

داشته باشند، ماندگار است.
خوشــی ها و مقام های دنیوی گذراســت و به قول قرآن: »فهل تری لهم من 
باقیه« )حاقه ـ 8( آیا برای آنان بقایی می بینی؟ این منازل و باغها رفتنی اســت، 
اما آنچه نزد خداست ماندنی است. »انّ المتّقین فی جنّات و نهر. فی مقعد صدق 

عند ملیک مقتدر« )قمر ـ 55 و 54(
یکبار دیگر بین باغ ها و آبادانی هایی که رها کردند و رفتند با این بوستان ها و 

چشمه سارانی که نزد خدای قادر متعال پایدارند، مقایسه کنید.
بنا بر این مزد حلال در قبال کاری است که انجام می شود، رباخوار که کاری 

انجام نمی دهد.
و اگــر رباخوار بخواهد توبه کند، باید اموال را به صاحبانش برگرداند؛ زیرا او 

مالک آن پول و درآمد نیست.

قال الامام علی)ع(: لعن رسول الله الربا، واکله و  موکله و بایعه و 
مشتریه و کاتبه و شاهدیه.

امام علی)ع( فرمود: رسول خدا ربا و خورنده و خوراننده و فروشنده و 
خریدار و نویسنده و دو شاهد آن را لعنت کرده است.)1(

ـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

1- من لایحضره الفقیه، ج 3، ص 274

لعن ربا و دست اندرکاران آن

بازاری فقیه و وارسته

علت حرام بودن ربا

غرور حب دنیا مانع اصلاح و تهذیب نفس سالک

* باید مواظب بود به افراد 
بی گناه آسیبی نرسد و با آبروی 
اشخاص بازی نشود. شنیده ام 

که در سایت ها تصاویر و 
فیلم هایی از افراد معروف و 

غیرمعروف بدون در نظر گرفتن 
حریم خصوصی و شخصی افراد 
دست به دست می شود. قرآن 
می فرماید:مبادا به گروهی از 
روی نادانی آسیب برسانید!

خبر را به موسی داد. اگر او به موقع نمی آمد، کار موسی تمام شده بود.
* مسئله بعد اینکه باید فعالیت ها و حرکات دشمنان را رصد کنیم. 
ببینیم در دیگر سایت ها و فضاها چه می گذرد و چه گفته می شود؟ 
از دشــمنان دین و کشور غافل نباشیم. البته این کار خواص است. 
کســانی که مسئول هستند، مثل نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات، 

سازمان تبلیغات، حوزه ها، دانشگاه ها و... 
در قرآن می خوانیم که وقتی مادر موسی، نوزادش را در صندوقی 
گــذارد و آن را به نیل انداخــت، آن را رها نکرد، بلکه به دخترش 
یهِ فَبَصُرَتْ بهِِ عَن جُنُبٍ وَهُمْ لَا یشَْعُرُونَ«  گفت: »وَ قَالتَْ لِخُْتِهِ قُصِّ
)قصص/11( بدون آنکه کسی متوجه شود، این صندوق را دنبال کن. 
ما نیز باید همه چیز را رصد کنیم. خیلی وقت ها از مســایل مهم، 

زمانی خبردار می شویم که کار از کار گذشته است.
خبرها باید توســط افراد بصیر تحلیل و کارشناسی شود. در این 
سُــولِ وَإلِیَ)ص( أوُليِ الْمَْرِ  وهُ إلِیَ الرَّ باره قرآن می فرماید: »وَلوَْ رَدُّ
مِنْهُمْ لعََلمَِهُ الذَِّینَ یسَْــتَنبِطُونهَُ مِنْهُمْ« )نساء/83( اگر اخبار جامعه 
به پیامبر و پیشــوایان -که قدرت تشخیص کافی دارند- بازگردانده 

شود، مردم از ریشه های مسائل آگاه خواهند شد.
*  فضای مجازی باید ســالم باشد و حب و بغض شخصی در آن 
نباشد. قرآن می فرماید: »شُهَدَاءَ للِـَّــهِ وَلوَْ عَلیَ أنَفُسِکُمْ أوَِ الوَْالدَِینِْ 
وَالْقَْرَبیِنَ« )نساء/135( برای خدا شهادت دهید، اگرچه )این گواهی( 

قرآن درباره این افراد دستور برخورد شدید داده است و در آیات 
پایانی سوره احزاب می فرماید: »لئَِّن لمَّْ ینَتَهِ المُْنَافقُِونَ وَالذَِّینَ فيِ 
رَضٌ وَالمُْرْجِفُونَ فيِ المَْدِینَةِ لنَُغْرِینََّکَ بهِِمْ ثمَُّ لَا یجَُاوِرُونکََ  قُلُوبهِِم مَّ
ةَ  لُوا تقَْتِیلًا * سُــنَّ لعُْونیِنَ أیَنَْمَا ثقُِفُوا أخُِذُوا وَقُتِّ فیِهَــا إلَِاّ قَلیِلًا * مَّ
ةِ اللـَّــهِ تبَْدِیلًا«  اللـَّــهِ فيِ الذَِّینَ خَلوَْا مِن قَبْلُ )ص( وَلنَ تجَِدَ لسُِنَّ
)احزاب/60-62( اگــر منافقان و بیماردلان و آنها که اخبار دروغ و 
شایعات بی اساس در مدینه پخش می کنند دست از کار خود برندارند، 
تو را بر ضدّ آنان می شورانیم و جز مدّت کوتاهی نمی توانند در کنار 
تو در این شهر بمانند! آنها از همه جا طرد می شوند و هر کجا یافت 
شــوند، دستگیر و به سخت ترین مجازات خواهند رسید! این سنّت 
خداوند در اقوام پیشــین است و برای سنّت الهی هیچ گونه تغییری 

نخواهی یافت!
آری! مردم حق دارند در آرامش زندگی کنند. اگر کسی با انتشار 
یک شعری، طنزی، کاریکاتوری یا فیلمی در فضای مجازی، زلزله ای 
در جامعه انداخت، خداوند در ابتدا مجازات طرد و تبعید و در مراحل 
بالاتر بازداشــت و حبس و در شرایطی حتی قتل را برای این افراد 
در نظر گرفته اســت و در پایان آیــه می فرماید: در ادیان دیگر هم 
این گونه بوده اســت. یعنی این قانون فقط برای اســلام نیست. هر 
حکومتــی، با فرد یا افرادی کــه امنیت جامعه را به خطر بیندازند، 

برخود سخت می کند.

کتاب ها، فیش ها، نوارها، فیلم ها و هر چه در این چهل سال تبلیغ به 
دست آورده ایم،  به صورت رایگان در اختیار علاقمندان قرار می گیرد. 
اگر کسی از آن طرف دنیا بخواهد راجع به شب قدر، مطالبی بداند، 
می تواند با نگاهی به این ســایت ببیند که قرائتی درباره  شب قدر 
چه گفته است؟  من سی وشش سال است در تلویزیون هستم و هر 
سال شب قدر، راجع به این شب صحبت کرده ام. پس سی و شش 

سخنرانی برای شب قدر دارم. 
اهداف دشمنان در فضای مجازی

باید توجه داشت که در حال حاضر دشمنان و استکبار، با اهداف 
مختلفی از این فضا بهره برداری می کنند: 

حدس و گمان، توهین و تهمت، یا شایعه و برداشت شخصی. گاهی 
وقت ها می گویند: آقا در همه  سایت ها آمده است. ممکن است همه  

سایت ها اشتباه کرده باشند. 
نُوا« )حجرات/6( اگر  قرآن می فرماید: »إنِ جَاءَکُمْ فَاسِقٌ بنَِبَإٍ فَتَبَیَّ
یک فاسق خبری آورد، تحقیق کنید. پخش اخبار بدون تحقیق در 
درســت و غلط بودن آن، مسئولیت آفرین است. هدهد به حضرت 
ســلیمان)ع( گفت: »أحََطتُ بمَِا لمَْ تحُِطْ بهِِ وَجِئْتُکَ مِن سَبَإٍ بنَِبَإٍ 
یقَِینٍ« )نمل/22( »من بر چیزی آگاهی یافتم که تو بر آن آگاهی 
نیافتی؛ من از ســرزمین »ســبا« یک خبر قطعی و یقینی برای تو 

آورده ام.« 

در قرآن واژه ایثار در قالب »یوثرون« به کار رفته است. ایثار به معنای 
مقدم داشــتن دیگری بر خود است. در سوره انسان درباره اهل بیت)ع( 
آمــده که آنان این گونه بودند. همچنین خداوند انصار را به این صفت 

در قرآن می ستاید.
اما اســتئثار به معنای خود را بر دیگران مقدم داشــتن اســت.در 
فرهنگ های عربی آمده است:اســتاثرَ بالشیءِ علی غیرهِ: خَصَّ به نفسهُ 
و اســتبدَّ به؛ و الاستئثارُ: الانفرادُ بالشیء؛ِ استئثار به معنای اختصاصی 
کردن و انحصاری کردن و انفرادی کردن امری یا چیزی اســت. )لسان 

العرب، ج1، صص 71-70(
امیرالمومنین علــی)ع( بزرگترین آفت جامعــه را بویژه در حوزه 
اقتصــادی اســتئثار می داند که در اصطلاح امروزی بــه ویژه خواری و 
فزون خواهی و رانت معروف است. از نظر آن حضرت)ع( استئثار خصوصا 
در هنگام قدرت و مالکیت انحصاری، خود را بیشــتر نشــان می دهد. 

توصیه های مهم
 حجت الاسلام قرائتی به کاربران

* مردم حق دارند در آرامش زندگی کنند. اگر کسی 
با انتشار یک شعری، طنزی، کاریکاتوری یا فیلمی در 
فضای مجازی، زلزله ای در جامعه انداخت، خداوند در 
ابتدا مجازات طرد و تبعید و در مراحل بالاتر بازداشت 
و حبس و در شرایطی حتی قتل را برای این افراد در 

نظر گرفته است.

*اولیای خدا از هر فرصتی به بهترین نحو استفاده می کردند. ما چقدر تا به حال  توانسته ایم از فضای مجازی 
استفاده کنیم و نکردیم؟  برای عبادت، ماه رمضان یک فرصت است، برای معاد، استفاده از بهار یک فرصت است، 

برای نزول آیات، شأن نزول یک فرصت است، فضای مجازی نیز برای تبلیغ و ترویج 
معارف دین یک فرصت است.

***
*در فضای مجازی، هم می شود کار حق انجام داد، هم کار باطل! اگر دانشمندان، اساتید دانشگاه، علماء، 

طلاب فاضل، فرهنگیان، دانشجویان و اهل فرهنگ، فضای مجازی را از حق پر کنند، قطعاً 
حضور باطل در این فضا کم رنگ تر خواهد شد. 

ایثار یا استئثار 
ایشــان می فرماید: »مَن ملکَ استاثرَ؛ هر که حاکم شود استیثار و استبداد 
کند. ) نهج البلاغه، حکمــت 160(. همچنین آن حضرت)ع( درباره رفتار 
عثمان در زمامداری می فرماید: »و انا جَامعُ لکُم امرهُ، استاثرَ فاساءَ الاثرهَ، و 
جزعتُم فاساتمُ الجَزعَ؛ من پیشامد عثمان را با تعریفی برای شما می گویم: 
او خودکامگی و خودسری پیش گرفت تا آنجا که این امر در او قوی شد و 
از حد تجاوز کرد، شما هم به هراس آمدید و بی تابی کردید و کارتان از حد 

تجاوز کرد. )همان، کلام 30(.
این انحصارگرایی و ویژه خواری از سوی خویشان و دوستان، درخواست 

می شود و زمامدار باید خیلی مواظب باشد در این دام نیفتد. امام به مالک 
اشتر می نویسد: بپرهیز از امتیازخواهی و اینکه چیزی را به خود مخصوص 
داری که ]بهره[ همه مردم در آن یکســان اســت؛ و از تغافل در آنچه به تو 
مربوط اســت و برای همه روشن است، برحذر باش، زیرا به هر حال نسبت 
به آن در برابر مردم مسئول و پاسخگوهستی و بزودی پرده از روی کارهایت 

کنار می رود و داد ستمدیده از تو بستانند.)همان، نامه  53(
همچنین آن حضرت به مالک اشــتر می نویسد: برای زمامدار، نزدیکان 
و خویشــاوندانی است که اهل اســتیثار و برتری جستن و امتیازخواهی و 

دست درازی کردن و در داد و ستد، انصاف را کمتر به کار بستن هستند. 
پس ریشــه  ســتم اینان را با بریدن اسباب آن، از بیخ برکن! و به هیچ 
یک از اطرافیان و وابســتگانت زمینی را به بخشش وامگذار؛ و مبادا در 
تو طمع کنند که قراردادی به ســود ایشان منعقد کنی که مایه  زیان 
سایر مردم باشد، خواه در آبیاری و یا کاری که باید مشترک و با هم به 
انجام رســانند، به طوری که رنج و هزینه های آن را بر دیگران تحمیل 
کنند، که در این صورت سودش بر آنان است و عیب و ننگش برای تو 

در دنیا و آخرت.)همان(
اسلام با تعلیم و تزکیه بر آن است که دولتمردان صالح تربیت کند 
تــا عدالت را مراعات کنند)حدید، آیه 25( و تا جایی در مکارم اخلاقی 
پیش روند که نه تنها در قالب عدالت بلکه در قالب احسان و اکرام رفتار 
کنند و به جای اینکه خود را برتری دهند و ویژه خواری و انحصارگرایی و 
امتیازخواهی داشته باشند، دیگران را بر خود مقدم داشته و ایثارگر شوند.

روی عن علی »ع« قال:»ینَبَغِي لمَِن عَرَفَ اللَ سُبحَانهَُ 
انَ لا یخَلوُا قَلبُهُ مِن رَجَائهِِ وَ خَوفهِِ«

در روایتــی از امیرالمؤمنین »ع« منقول اســت که 
حضرت فرمودند: سزاوار نیست کسی که خدا را شناخته 
است، حتّی به مقدار یک چشم به هم زدن دلش از امید 
و بیم نسبت به خدا خالی باشد؛ یعنی باید هر لحظه در 
قلب خداشناس دو حالت وجود داشته باشد: اوّل؛ امید به 
خدا، دوم؛ خوف از خدا، یعني هم امید به لطف و محبّت 

و مرحمتش و هم خوف از تأدیب و عقابش.
در ضمن این دو حالت باید با هم در قلب او باشــند. 
چون اگر یکی باشد و دیگری نباشد، نقش تخریبی پیدا 
می کند. اگر در دلش فقط امید باشد، جرأت بر گناه پیدا 
می کند؛ از آن طرف اگر همه اش خوف باشــد، از رحمت 
خدا مأیوس می شود و »الیأس من رحمه الل« بزرگترین 

معصیت اســت. لذا اگر یکی باشد و دیگری نباشد، نقش 
تخریبی دارد.

امّا اگر این دو با هم باشــند، نقش ســازندگی پیدا 
می کنند. خوف موجب می شــود بــه اطاعت خدا مقیّد 
شــود و رجاء موجب می شود به محبّت و رأفت و رحمت 
او دلبســتگي پیدا کند، در نتیجه اگر خطا کرد بازهم به 

خدا روی مي آورد.
همچنین باید مواظبت کند که هیچکدام بر دیگری 
غلبه نکند. به تعبیر اهلش: خوف و رجاء باید مثل دو کفّه 
ترازو مســاوی باشند، خوف هیچگاه بر رجاء و رجاء هم 

هیچگاه بر خوف غلبه نکند.
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توام بودن خوف و رجاء
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